
L. sejm. 777/1882.

P r o t o k ó ł
16. posiedzenia, 5. sesyi, IV. peryodu Sejmu galicyjskiego 

z dnia 2. października 1882.

Początek o godzinie 11. minut 30 przed południem.
Pzewodniczący Marszałek krajowy Dr. Mikołaj Zyblikiewicz.
Sekretarze: posłowie Jasiński Józef, Czaykowski Alfons. Stadnicki Jan.
Obecnych posłów 117.
Ze strony c. k. Rządu: Wiceprezydent c. k. Naiestnictwa Filip Zaleski.
Marszałek otwiera posiedzenie i oznajmia, że protokół z 15. posiedzenia uznaje za przyjęfy 

gdyż żadnych przeciw niemu nie poczyniono zarzutów.
Sekretarz p. Jasiński Józef odczytuje treść -petycyj, wniesionych do W ysokiego Sejmu po 

dzień 2. października 1882, a przydzielonych następującym komisyom: petycyjnej Nr. 507, 514  
515, 518 do 521; budżetowej Nr. 508, 510, 516, 517, *525, 530* 531; drogowej Nr. 511, 5 1 2  
kultury krajowej Nr. 513; edukacyjnej Nr. 50y; kolejowej Nr. 522; podatkowej N i. 523, 524  
527, 528; prawniczej Nr. 526; administracyjnej Nr. 529.

Do petycyi gminy Buczacz o uzyskanie pozwolenia na pobór opłaty gminnej od napojów spi
rytusowych i od piwa, Nr. 532, zabiera glos p. WJadysław W olański i wnosi, ażeby petycya ta 
przekazaną została W ydziałowi krajowemu, jako komisyi.

Izba uehwala ten wniosek.
Przed przystąpieniem do porządku dziennego, wnosi p. Golejewski imieniem komisyi pety

cyjnej : W ysoki Sejm raczy uchwalić nagłość wniosku komisyi petycyjnej o petycyi komitetu dla 
niesienia pomocy pogorzelcom gminy Jasienowa polnego o zapomogę I. 434 i przystąpić zaraz 
bez drukowania wniosku do drugiego czstania wniosku komisyi.

Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw, poezem p. Golejewski imieniem kom isyi petycyjnej 
w n osi:

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
„Pogorzelcom gm iny Jasienów polny, w powiecie Horodeńskim udziela się wsparcie w kwo

cie 500 zl. a. w. na ręce zastępcy prezesa Rady powiatowej “.
Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw.
Przystąpiono po porządku dziennego.



Pierwszym punktem jest pierwsze czytanie wniosku p. Zam oyskiego w przedmiocie ochrony 
lasów.

P. Zamojski wniosek swój motywuje i wnosi, ażeby został przekazany komisyi kultury 
krajowej.

Izba uchwala ten wniosek.

Następuje sprawozdanie komisyi administracyjnej o wniosku Wydziału krajowego o petycyi 
Reprezentacyi miasta Lwowa w przedmiocie odstąpienia części placu „Castrum" do funduszu 
szkolnego krajowego należącej, na rzecz funduszu szkolnego miejscowego we Lwowie.

Sprawozdawca p. Czerkawski uwolniony od czytania sprawozdania, odczytuje następujący 
wniosek k o m isy i:

W ysoki Sejm raczy uchw alić:
,1) Grunt położony we Lwowie pod 1. k. 34 m. składający się z parcel katastralnych 1. 75, 

7.030, 7.031 intabulowany w księdze Dom. 32, pag. 151, Nr. 1 haer. jako własność głównej szkoły  
normalnej we Lwowie, a względnie funduszu szkół normalnych, oddany mocą protokołu z dnia 8. 
listopada 1873 r. w zarząd i posiadanie W ydziału krajowego, jako własność krajowego funduszu 
szkolnego, ma być w granicach w tym protokole bliżej oznaczonych, z majątku krajowego fun
duszu szkolnego wydzielony i na własność y  m inie m iasta Lwowa bez cwihcyi z tem zastrzeżeniem  
ustąpiony, że gmina miasta Lwowa z gruntu tego może zrobić użytek tylko na n n m sscsm ic  za 
kładów naukowych t. j .  szkół lodowych, przem ysłow ych lub innych zahlydóm pub licznych , celom 
oświaty poświęcanych, i że krajowy fundusz szkolny wolny będzie od wszelkich wydatków z prze
niesieniem własności połączonych”.

„2) Upoważnia się W ydział krajowy do sporządzenia aktu odpowiedniego“.
Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw.

Następuje sprawozdanie komisyi podatkowej o wniosku posła Abrahamowicza w przedmiocie 
wyłączenia wolnych od podatków części domów z katastru klasowo - domowego.

Sprawozdawca p. Czaykowski Alfons prostuje pomyłki druku i odczytuje to sprawozdanie 
z następującym wnioskiem komisyi.

W ysoki Sejm raczy uchw alić:
„W zvwa się c. k R ząd, any na mocy obowiązujących ustaw i przepisów, przeprowadził 

z urzędu wyłączenie z katastru klasowo - domowego wolnych od podatku części domów, i na tej 
podstawie zarządził wydanie arkuszów płatniczych”.

C. k. komisarz rządowy, wiceprezydent c. k. Namiestnictwa Filip Zaleski daje wyjaśnienia 
w tym przedmiocie, wskutek czego p. Abrahamowicz czyni wniosek, ażeby rozprawa nad spra
wozdaniem komisyi odroczoną została i ażeby kom isya jeszcze na dzisiejszem posiedzeniu na 
podstawie oświadczenia p. komisarza rządowego wniosek swój Wysokiej Izbie przedłożyła.

Izba uchwala ten wniosek odraczający p. Abrahamowicza.
Z porządku dziennego przystąpiono do sprawozdania kom isyi petycyjnej o petycyi Emiliana 

Michalewicza, nauczyciela z Nowosiółki Kostiukuwej, który prosi o posadę w Łosiaczu.
(Ks. biskup Stupnicki obejmuje przewodniczenie.)
Sprawozdawca p. Ochrymowicz odczytuje sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi.

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycya Emiliana Michalewicza nauczyciela z Nowosiółki Kostiukowej odstępuje się c. k. 

Radzie szkolnej krajowej do urzędowania.
Izba uchwala ten wniosek komisyi bez dyskusyi.

Następuje sprawozdanie kom isyi petycyjnej o petycyi Wojciecha Putały nauczyciela w Za
górzu, który uprasza o bezzwrotną zapomogę.



Sprawozdawca p. Ochrymowicz odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi.

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycya Wojciecha Putały z Zagórza odstępuje się c. k. Radzie szkolnej krajowej do 

załatw ienia.-
Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw.

Przystąpiono z porządku do sprawozdania kom isyi petycyjnej o petycyi Rady szkolnej 
miejscowej w  Wielopolu Skrzyńskiem powiatu Ropczyckiego, względem przyspieszenia organizacyi 
szkoły tamtejszej ludowej.

Sprawozdawca p. ks. Kitrys odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi.

W ysoki Sejm raczy uchwalić :
„Petycyę Rady szkolnej miejscowej w Wielopolu o przyspieszenie organizacyi tamtejszej 

tymczasowej szkoły ludowej odstępuje się c. k. Radzie szkolnej krajowej do bliższego zbadania 
i urzędowego traktowania- .

Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw.

Następuje sprawozdanie komisyi petycyjnej o petycyi Rady szkolnej miejscowej w Libiążu 
wielkim powiatu Chrzanowskiego, o udzielenie jednorazowego wsparcia dla Franciszka Gulika, 
tymczasowego nauczyciela szkoły ludowej w Libiążu wielkim.

Sprawozdawca p. Łazarski odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi.

W ysoki Sejm raczy uchw alić:
„Prośbę Rady szkolnej miejscowej w Libiążu wielkim o jednorazową zapomogę nauczycie

lowi Franciszkowi Gulikowi odstępuje się c. k. Radzie szkolnej krajowej do załatwienia.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Przystąpiono do sprawozdania komisyi petycyjnej o petycyi grona nauczycieli pięcio-klasowej 

szkoły męskiej w Brzetanach o jak najrychlejsze zarządzenie, celem wykonania uchwały sejmowej 
z dnia 30. września 1881 do LW. 49.750 względem uregulowania ich rocznych płac.

Sprawozdawca p. Zborowski odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi.

W ysoki Sejm raczy uchwalić :
„Petycya grona nauczycieli p ięcio-klasow ej szkoły męskiej w Brzeżanach o jak najrychlej

sze zarządzenie, celem wykonania uchwały sejmowej z d. 30. września 1881 do LW. kr. 49.750, 
względem uregulowania ich rocznych płac odstępuje się c. k. Radzie szkolnej krajowej do dal
szego urzędowania.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Następuje sprawozdanie komisyi petycyjnej nad prośbą Ludwiki Jaworskiej wdowy po ś. p. 

Michale Jaworskim, nauczycielu ludowym we Lwowie o pensyę wdowią
P. Łazarski odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi.

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
Nad prośbą Ludwiki Jaworskiej o pensyę wdowią lub zapomogę przechodzi Sejm do porzą

dku dziennego.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.

Z porządku przystąpiono do sprawozdania komisyi petycyjnej o petycyi lwowskiego zakładu 
wychowawczego Sióstr Miłosierdzia św. Kazimierza o zapomogę na w ystawienie blaszanego dachu 
nad gmachem.

Sprawozdawca p. ks. Sawa odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi.



W ysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycyę lwowskiego zakładu wychowczaczego dla sierót pod opieką Sióstr Miłosierdzia pod 

wezwaniem św. Kazimierza odstępuje się W ydziałowi krajowemu do bliższego zbadania i w miarę 
potrzeby do uwzględnienia, otwierając tym celem kredyt do wysokości 2.000 zl. w. a.

Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw.
Następują sprawozdania komisyi petycyjnej w przedmiocie prośby panny Michaliny Teodo- 

rowiczównej o subweucyę na warstat robót pończoszkowych.
Sprawozdawca p. ks. Sawa odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi.

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
„Pannie Michalinie Teodorowiczównej udziela się z funduszu krajowego dalszą subwencyę 

w kwocie 200 zł. na otworzenie warstatu maszynowych robót drutowych na maszynach dotąd 
w kraju nieużywanych.))

Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw.
Następuje sprawozdanie komisyi edukacyjnej nad petycyą Kajetana Piechowicza, ociemnia

łego byłego nauczyciela szkół ludowych, o wyznaczenie emerytury w drodze łaski.
Sprawozdawca p. Małecki odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi.

W ysoki Sejm raczy uchwalić :
„Kajetanowi Piechowiczowi wyznacza się z funduszu krajowego dar z łaski w kwocie 100 zł. 

corocznie ■*.
Izba uchwala ten wniosek komisyi bez rozpraw.
Przystąpiono do sprawozdania komisyi petycyjnej o petycyi p. Anieli Czajkowskiej o udzie

lenie jej zapomogi z funduszu krajowego.
Sprawozdawca p. Łazarski odczytuje sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi.

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
„P Anieli Czajkowskiej udziela się jednorazową zapomogę w kwocie 100 zł.“
W dyskusyi nad tym wnioskiem przemawiają PP. Krukowiecki i Grolejewski, następnie 

p. Krukowiecki czyni wniosek przejścia do porządku dziennego nad tą petycyą.
Izba nie popiera tego wniosku, a uchwala wniosek komisyi.
Przystąpiono do sprawozdania komisyi petycyjnej o petycyi Koroliny Stupnick1ej wdowy po 

ś. p. Hipolicie Stupnickim, byłem redaktorze czasopisma pod tytułem „Przyjaciel domowy" 
o zrpomogę.

Sprawozdawca p. Rozwadowski odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem kom isyi 
„W ysoki Sejm raczy udzielić pani Karolinie Stupnickiej jednorazową zapomogę w kwocie 

100 zł. w. a .‘
Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw
Następuje sprawozdanie komisyi petycyjnej o petycyi komitetu cerkiewnego wsi Orowa, 

gminy powiatu Drohobycz o zapomogę na budowę cerkwi.
Sprawozdawca p. Rozwadowski odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi:

W ysoki Sejm raczy:
„Udzielić komitetowi cerkiewnemu we wsi Orowa gminie powiatu Drohobyckiego jednora

zową zapomogę na budowę cerkwi w kwocie 100 z ł .“
Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw.
Przystąpiono z porządku do sprawozdania komisyi petycyjnej o petycyi Michaliny Nowa

kowskiej, wdowy po ś. p. Henryku Nowakowskim, literacię i redaktorze, o jednorazową zapomogę 
z funduszów krajowych.

Sprawozdawca p. ks. Kitrys odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi:
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W ysoki Sejm raczy uchwalić :
„Pani Michalinie Nowakowskiej, wdowie po ś. p .  Henryku Nowakowskim, literacie i publi

cyście, udziela się z funduszów krajowych w drodze łaski ednorazowa zapomoga w kw ocie  
100 zł. w. a .“

Izba uchwala ten wniosek komisyi bez dyskusyi.
Następuje sprawozdanie komisyi petycyjnej o petycyi gminy miasta Kanczugi w powiecie 

Łańcuckim, o udzielenie subwencyi i bezprocentowej pożyczki na wybudowanie wodociągów.
Sprawozdawca p. Łukasiewicz odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi 

W ysoki Sejm raczy uchw alić:
„Gminie miasteczka Kańczugi w powiecie Łańcuckim, udziela się na wybudowanie wodocią

gów w przypuszczeniu, iż roboty techniczne pod nadzorem Reprezentacyi powiatowej wykonane 
będą, bezprocentową pożyczkę z funduszu krajowego w kwocie trzech tysięcy (3.000) zł., spłacalną 
w dziesięciu latach, i upoważnia się W ydział krajowy poczynić odpowiednie zarządzenia celem  
zabezpieczenia zwrotu tej pożyczki w czasie należytym."

P. Krukowiecki wnosi przejście do porządku dziennego nad tą petycyą, a po przemówieniu 
sprawozdawcy i p. Krukowieckiego co do faktycznego sprostowania, uchwala Izba wniosek posła 
Krukowieckiego przejście do porządku dziennego.

Następuje sprawozdanie kom isyi petycyjnej o petycyi Szymona Kudlika, byłego nauczyciela 
w Kołohurach (powiat Bóbrka), o roczną pensyę, albo o zapomogę.

Sprawozdawca p. Ochrymowicz odczytuje to sprawozdanie z następującym wnioskiem kom isy i: 
W ysoki Sejm raczy uchwalić:

„Udziela się Szymonowi Kudlikowi, byłemu nauczycielowi w Kołohurach, jednorazowa za
pomoga w kwocie 100 z ł.“

Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw.
P. Czaykowski Alfons, jako sprawozdawca komisyi podatkowej o wniosku p. Abrahamowicza 

w przedmiocie zmiany katastru domowo-klasowego, oświadcza, iż w obec oświadczenia komisarza 
rządowego, kom isya rezolucyę swą cofa. a natomiast wnosi:

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
„Sejm przyjmuje sprawozdanie komisyi podatkowej w przedmiocie wyłączenia wolnych od 

podatku części domów z katastru klasowo-domowego i złożone w tej sprawie oświadczenie W yso
kiego Rządu do wiadomości."

Izba uchwala ten wniosek bez rozpraw.
Sekretarz p. Jasiński Józef odczytuje interpelacyą p. Mileskiego do c. k. Komisarza rządo- 

wego o pomnożenie posterunku żandtrmeryi.
Ks. biskup Stupnicki oświadcza, iż interpelaeyę tę udzieli p. Komisarzom i iządowemu. 
(Marszałek obejmuje przewodniczenie).
Sekretarz p. Jasiński Józef odczytuje wniosek p. Bielińskiego o wyjednanie ustawy ułatwia

jącej przeprowadzenie konwersyi pożyczek hipotecznych na niżej oprocentowane.
Marszałek oświadcza, iż wniosek ten jako dostatecznie poparty, traktowany będzie według 

regulaminu.
Marszałek zamyka posiedzenie i zapowiada następne na środę 4. października 1882 na go

dzinę 11. przed południem z następującym porządkiem dziennym:
Porządek dzienny 17. posiedzenia, 5. sesyi, IV. peryodu Sejmu galicyjskiego które się odbę 

dzie w środę dnia 4. października 1882 o godzinie 11. przedpołudniem.
1. Pierwsze czytanie wniosku p. Bielińskigo o wyjednanie ustawy ułatwiającej przeprowadzenie 

konwersyi pożyczek hipotecznych na niżej oprocentowane.
2. Pierwsze czytanie wniosku p. Merunowicza w przedmiocie wprowadzenia kontroli nad dro

biazgową sprzedażą soli



6

3. Sprawozdanie kom isyi kolejowej nad petycyą Wydziału powiatowego Gorlickiego o prze
mianę części trasy kolei transwersalnej Zagórze — W ola Łużańska — Stróże niżne na tra^ę 
Zagórzany —  Gorlice — Ropa (Gródek) Grybów. — Sprawozdawca p. Max.

4. Sprawozdanie kom isyi kultury krajowej o przedłożeniu W ydziału krajowego w sprawie szkół 
rolniczych w Dublanach — Sprawozdawca poseł Jędrzejowicz

5. Sprawozdanie kom isyi administracyjnej o przedłożeniu Wydziału krajowego z projektem  
ustawy budowniczej dla miasta Krakowa. — Sprawozdawca p. Romer.

6. Sprawozdanie komisyi budżetowej o preliminarzu na rok 1883 krajowych szkół rolniczych 
w Dublanach. —  Sprawozdawca p. Scipio.
Marszałek zaprasza Członków Sejmu na nabożeństwo uroczyste, które się odbędzeie we środę

dnia 4. października o godzinie 9, iako w dniu 'mienin Najjaśniejszego Pana.
Koniec posiedzenia o godzinie 1. minut 20 po południu.

Lwów dnia 2. października 1882.

M a rsza łek  kra jow y :

Z y b 1 i k i e w i c z a r .

■Sekretarze :

Czajkowski Alfons w . r. 

Jasiński Józef w. r.

Spis petycyi
wniesionych po dzień 2. października 1882.

507. Komitet kościelny w Baligrodzie przez p. ks. Buchwalda o subwencyę na ukończenie ko
ścioła i wystawienie domu mieszkalnego dla proboszcza.

508. Rada szkolna miejscowa w Powrożniku przez p. Zborowskiego o zapomogę na ukończenie 
budowy szkoły.

509. Gmina Monasterzyska przez p. Matkowskiego o urządzenie czteroklasowej szkoły.
510. Gmina Piwniczna przez p. Krukowieckiego o subwencyę na budowę szkoły.
511. Komitet drogowy w Słobodzie Rungurskiej przez p. Fedorowicza o subwencyę na ukończenie 

budowy drogi z Rungur do Słobody rungursaiej.
512 W ydział powiatowy Dolina przoz p. Hoppena o subwencyę dla drogi Dolińsko-węgierskiej.
513. Nicefor Sufczyński przez p. W ereszczyńskiego w sprawie zalesienia nagich stoków górskich
514. Józef Pragłowski przez p. ks. Kitrysa o zapomogę dla synów.
515. Ksawera z Strzałkowskich Kowalska przez p. Janowskiego o stały dar z łaski.
516. Schier Aleksander przez p. Romanowicza o zapomogę.
517. Dr. Aleksander Żukowski przez p. ks. Chełmeckiego o zapomogę w celu dalszego kształce

nia się w chirurgii.
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518. Antonina Masłowska przez p. Abrahamowicza o zapomogę.
519. Zofia Targowska przez p. Paszkowskiego o zapomogę dla Katarzyny Kucieńskiej.
520. Pogorzelcy gminy Folwarki przez p. W ładysława W olańskiego o zapomogę.
521. Zwierzchność gminna w Żabczu przez p. Polanowskiego o zapomogę dla pogorzelców tej gminy.
522. W ydział powiatowy w Nisku przez p. Jana Tarnowskiego w sprawie budowy kolei z Krosna 

do W isły.
528. W ydział powiatowy Horodenka przez p. Lenartowicza w sprawie udzielenia gminom arku- 

szów posiadłości gruntowych.
524. W ydział powiatowy Gorlice przez posła Fedorowicza o opuszczenie obszarom dworskim po

datków z powodu ciągłych deszczów.
525. Sterna! Ludwik przez p. Zukra o zaliczkę na płacę w wysokości 2 200 zł.
526. 30 gmin powiatu brzezińskiego przez p. Madeyskiego o ustanowienie Trybunału I. instancyi 

w Brzeżanach.
527. W ydział powiatowy Zbaraż przez posła ks. Kaczałę w sprawie mylnego wymiaru poda\.k 

gruntowego.
528. W ydział powiatowy Mościska przez p. Smarzewskiego w sprawie zaprowadzenia nowych 

norm egzekucyjnych w celu ściągania podatku.
529. Urzędnicy rad powiatowych przez p. Merunowicza o zaopatrzenie ich bytu.
580. Grtiber Fryderyk, słuchacz akademii leśniczej w Wiedniu przez p. Chrzanowskiego o zapomogę
531. W ydział krajowy z prośbą sekretarza Juliana W olańskiego o zezwolenie zwrócenia dłużnej 

zaliczki w ratach zniżonych.
532. Gmina Buczacz przez posła W ładysławaa W olańskiego względem uzyskania opłaty gminnej 

od napojów spirytusowych i piwa.
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